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CONSELL ORDINARI DEL BARRI 11  (Bordeta i entorns) 
Sessió ordinària realitzada el 18 d’octubre de 2023, al Centre Cívic de La Bordeta. 

 
Assisteixen a la reunió:                                                                
 
Entitats, Plataformes i Grups: 

Club Gimnàstic Lleida; Institut Maria Rúbies; Grup Municipal Comú de Lleida; Gatzara Teatre; Halis Halis; Grup 
Municipal Vox; Grup Municipal ERC; Assemblea Bordeta; Associació Veïnal; Integració i Convivència de Lleida; 
“Asociación Watani para la Libertad y la Justicia”; Grup Municipal Juntsxcat; Grup Municipal Partit Popular; 
Associació Comerciants Bordeta; Ovejas Negras Solidarias; i Club Ocellaire El Ram. 
 
Persones: 

Eva Ma. Gilart; Ramon Segura; Francesc Beà; Francisca Romero; Antonia Gea; Jesús Blasi; Encarna Pérez; Gloria 
Rico; Jordina Freixanet; Oriol Olmo; Juanjo Falcó; Rafael Sopena; Josep Betriu; Xavier Peruga; Maite Piñol; Mourad 
El boudouhi; David Melé; Isabel Martorell; Xavier Orobitg; Carolina Boaventura; Elisa Solé; Josep Ma. Torres; Laura 
Perpinyà; Antonio Frias; Margarida Servetó; Daniel Pino; Rafael Fernández; Ma. Carmen Guerrero; Vicente Nuevo; 
Josep Soriano; i Marta Gispert. 
 
Per l’administració municipal: 

El regidor d’Esports i Cooperació i president del Consell del Barri11, Jackson Quiñónez; el regidor d’Innovació 
Social, de Participació i Drets civils i vicepresident del Consell de Barri11, Carlos Enjuanes.  
De la regidora d’Acció i Innovació Social (Serveis Socials), Anna Visa i de l’Àrea de Participació: Cristina Saiz, Glòria 
Vicens i Sogues Sendra;  
 
Ordre del dia: 

1. Benvinguda a càrrec d’en Jackson Quiñónez, regidor de Barri 11 i president del Consell, i/o 
d’en Carlos Enjuanes , vicepresident del Consell de Barri 11 i regidor de Participació i Drets 
Civils.  

2. Memòria i previsió d’actuacions municipals al barri.   
3. Torn de preguntes i/o propostes.  
4. Cloenda. 
 

Desenvolupament del Consell: 

1. Benvinguda a càrrec d’en Jackson Quiñónez, regidor de Barri 11 i president del Consell, i/o d’en 

Carlos Enjuanes , vicepresident del Consell de Barri 11 i regidor de Participació i Drets Civils. 

 
S’inicia el plenari del Consell del Barri11, amb la benvinguda de Jackson Quiñónez, regidor del Barri11 i president 
del Consell, i d’en Carlos Enjuanes, vicepresident del Consell del Barri11 i regidor d’Innovació Social, de 
Participació i Drets Civils. 
 
2. Memòria i previsió d’actuacions municipals al barri.   

 
El regidor Jackson Quiñónez fa esment de diverses actuacions del barri que s’han fet, que s’estan fent o que es 
preveuen fer a curt termini com:  
1- S’està redactant el projecte de pacificació del C/Hostal i quan estigui acabat presentarem un monogràfic al 

respecte. 
2- S’analitzarà si és viable la millora de línies de bus els caps de setmana, tot depenent dels nous pressupostos. 
3- L’actuació entre la Bordeta i Cappont, per l’Av. Garrigues, si és el tram que no hi ha habitatge, els terrenys són 

privats, per tant, no s’hi pot actuar de forma ordinària. 
4- Respecte a instal·lar una “marquesina” a l’entrada del CAP, si és davant la porta de l’edifici, el terreny no és 

municipal, sinó de la Generalitat de Catalunya, i si és a la parada del bus, la vorera no és prou ampla per posar-
la.  
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5- Quant a la creació d’espais saludables i senyalització de zones de baixes emissions, fins que no estigui acabat 
el projecte i aprovada l’ordenança, no es podrà posar la senyalització. Com a regidor d’Esports crearem un 
catàleg de tots els espais saludables de la ciutat que estaran a l’abast de tothom. 

6- Amb relació a la petició d’afegir bancs i arbres, i canviar alguna ubicació de les fonts de beure a la Plaça Sant 
Jordi, disposem de dos espais diferenciats: s’havien rebut demandes  de més bancs a la part que toca al 
c/Ignasi Bastús, i en aquest espai ja hi ha molts bancs, en tot cas, se’n podria col·locar un més, però cal que 
s’indiqui on es vol exactament i valorar l’espai adient. El canvi d’ubicació de la font, caldrà saber el motiu per 
tal de poder estudiar l’opció. 

7- Cobertura de la pista del Centre Cívic:  s’està acabant de resoldre el tema legal de les adjudicatàries   anteriors. 
En quant estigui resolt podrem donar-vos més informació. 

8- L’estat del projecte del nou CAP al costat del Decathlon, és de la Generalitat i encara no ens han facilitat el 
projecte, per tant, no tenim informació al respecte. 

9- Moltes són les qüestions relacionades amb l’incivisme i s’ha de tenir més contundència a l’hora de fer complir 
les ordenances de neteja pel que fa a l’abandonament de residus i mobles al carrer, a la recollida de caques 
dels gossos i a llençar deixalles pel carrer. S’està treballant en l’aplicació de les sancions i  està en projecte 
alguna actuació que presentarem pròximament. 

 
A continuació, el regidor Carlos Enjuanes, explica el  Projecte Barnahus, de la Generalitat de Catalunya, unitat 
integrada d’atenció als infants i adolescents víctimes d’abusos, principalment sexuals i que s’optimitzarien 
recursos i no els caldria desplaçar-se a serveis socials ni a serveis policials. No hi ha la informació exacta que es 
faci a la Bordeta, tot i això, és un recurs molt positiu en l’àmbit social. 
 
3. Torn de preguntes i/o propostes.   
 

El regidor Carlos Enjuanes obra el torn d’intervencions excusant a la Sra. Lupe Pavón, com a vici presidenta del 
Consell de Ciutat, que no pot estar present al Consell ha deixat la seva intervenció escrita. La llegeix textualment 
i en podem destacar la valoració  del Consell de Barri com a òrgan participatiu,  com a eina de diàleg i consens per 
fomentar dinàmiques participatives, basades en la col·laboració, comunicació, cohesió social, convivència i 
coneixement del nostre entorn i com a resultat, ens faria créixer en l’aprenentatge de la Cultura Participativa i 
dels valors comunitaris. Tanmateix, ens facilitaria poder accedir a la informació de tot allò que estigués relacionat 
amb el nostre barri, fer propostes, debatre projectes, queixar-nos, fer tota mena de consultes tant dels integrants 
del Consell com dels bordetenses en general. Un projecte engrescador que ens possibilitaria dissenyar la Bordeta 
que voldríem, treballant en un equip plural i divers, dinamitzador i integrador en corresponsabilitat amb els 
tècnics i responsables del Consistori. Ha estat un camí molt llarg i angost, en el que moltes vegades, ens hem sentit 
que caminàvem sols i el desencís ens envaïa quan observàvem que la participació anava disminuint, fruit de les 
crítiques negatives que rebíem i que consideraven innecessari i ineficaç el Consell enfront d’altres associacions ja 
existents. Malgrat els entrebancs, ens tornàvem a encoratjar per continuar un projecte participatiu i democràtic 
en què crèiem i havíem decidit fermament apostar per tirar endavant. I vam aconseguir recuperar i millorar “ El 
Bosquet “, gràcies a les voluntàries de regar-lo, fins que van col·locar les boques de reg encara insuficients, vam 
obrir el Molí de Sant Anastasi i restituir la imatge del Sant que hi havia a la façana, (esperem que durant aquesta 
legislatura instal·len la calefacció), la Travessia de Sant Jordi es va convertir en una plataforma única, vam posar 
plaques al mural del científic Joan Oró i a l’indret on va néixer, així com per la Festa Major es va fer un recorregut 
en Bus per la ciutat, fent parades en llocs relacionats amb la vida de tan il·lustre lleidatà, en la celebració del 
centenari del seu naixement. I ens vam quedar sense solucions per pacificar el carrer Hostal de la Bordeta, encara 
que, en el “procés participatiu, Decidim”, es va aprovar democràticament. Es va quedar sobre plànol, el projecte 
de convertir el solar municipal existent al costat de les piscines, en un espai de lleure, en el que participarien els 
veïns i veïnes en el seu enjardinament per convertir-lo més tard en una zona d’esbarjo pel gaudi del veïnat. I ara 
crec de tot cor, que aquest Plenari ha de ser decisiu i ha de marcar un punt d’inflexió per reflexionar i repensar 
l’ús que en fem d’aquest instrument, valorar la feina ben feta, tant dels tècnics de Participació, de l’Ajuntament i 
de totes les persones implicades en la consecució de cadascú dels projectes. Finalment, recordar al regidor de 
Participació, Sr. Enjuanes i al regidor del nostre barri Sr. Quiñonez, que hi ha moltes entitats al barri que 
requereixen atenció i reconeixement a les seves iniciatives, com l’Assemblea Bordeta, l’Associació de 
Comerciants, el Col·lectiu Bordeta.net, entre d’altres, que semblen ser invisibles davant de les administracions 
perquè prenguin nota per donar-les-hi la visibilitat que es mereixen. 
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Josep Betriu, representant del Consell de Barri. Pregunta sobre: 1-quin ús es donarà al solar que es troba al costat 
de les piscines i si s’hi plantaran arbres; 2- els semàfors a l’encreuament Av. Garrigues/Palauet són una solució 
provisional, la definitiva és fer-hi una rotonda; 3- més neteja als carrers, costat de la brossa hi ha moltes deixalles, 
a més hi ha un greu problema d’incivisme a tota la ciutat; 3- el futur de la zona del Bosquet de la Bordeta, caldria 
declarar-la Parc Urbà de Lleida i fa 6 anys que els veïns reguen el que poden del bosquet; 4-sobre els fons Next 
Generation, caldria utilitzar-los per adequació d’entorns escolars i plataformes úniques en alguns carrers i saber 
si aquests fons s’han rebut i la destinació que tindran al barri.  
 

Francesc Beá, veí. Exposa: 1-esperar el nou pla general suposa molt temps aguantant aquesta perillositat; 2- hi ha 
manca de llum i, per tant, de seguretat i encara que estiguin els fanals enceses no donen prou lluminositat; 3-hi 
ha contaminació odorífera  de la fàbrica de pinsos a base de residus d’animals a la Bordeta, Magraners i fins i tot, 
arriba a Pardinyes; 4-el nostre barri necessita més zones pacificades perquè la gent pugui passejar. 
 

Josep Ma. Torres, veí. Proposa canviar de lloc (concretament el lloc que hi ha ara és a la Ctra. d’Artesa, davant del 
Camps de futbol, on hi ha molta contaminació i perillositat causada pels vehicles, a part de ser un espai petit per 
lo gran que resulta el barri) els espais que hi ha per a fer esport la gent gran i tenir horts en els quals puguin 
treballar, en general, més activitats per la gent gran. 
 

Ramon Segura, director de l’Institut Maria Rúbies. Parla sobre la necessitat d’obrir el pati de l’Institut, perquè es 
troben amb situacions que quan està tancat, les pistes s’omplen cada tarda i cada cap de setmana, i la gent per 
accedir trenca les tanques o les salta i realitzen actes de vandalisme. Fica l’exemple que  aquest estiu han rebentat 
el reg de la gespa (tot inundat amb el corresponent gasto d’aigua) i hi ha gent que ha entrat a passejar els gossos 
sense plegar posteriorment les defecacions. En definitiva, fa la reflexió de la necessitat d’obrir el pati de l’Institut 
i que es faciliti vigilància unes hores al dia quan s’obri. També informa que el servei comunitari de l’escola fa la 
recollida dels residus. 
 

Rafael Fernández, veí. Exposa: 1- la necessitat d’una zona d’esbarjo per a gossos; 2- reitera que hi ha molt 
incivisme i proposo  continuar amb el grup de neteja intensiva que va crear l’anterior equip de govern, ja que va 
ser molt efectiu; 3-hi ha punts foscos per manca de llum (part d’aquesta llum és tapada pels arbres) 
 

Jesús Blasi, veí. Explica que: 1- a l’altra legislatura es va presentar uns plànols amb una zona de piscines, vestuaris 
i arbre i finalment no s’ha fet res; 2-manca pista de bàsquet per la joventut fer esport; 3-respecte a la línia de tren  
de Tarragona demanem pantalles per insonoritzar la zona; 4- que hi ha discriminació urbanística i demanem que 
es pugui urbanitzar amb igualtat de condicions que la resta de la ciutat; 5-s’ha d’arreglar el final del c/Hostal; 6-
s’ha realitzat la demolició de la casa d’en Joan Oró sense comptar amb els representants del barri i exposa que 
quan es facin modificacions al POUM-PGM es tingui present la gent del barri, ja que aquesta casa no s’hauria 
d’haver tirat a terra; 7-si hi ha problemes per arreglar qualsevol cosa al c/Palauet, ficant un semàfor s’arreglaria. 
 

Encarna Pérez,  “Associació Halis Halis”. Comenta: 1-manquen espais d’esbarjo per als joves; 2-tots els carrers 
que es pacifiquin cal que l’Ajuntament tingui en compte que al ser plataforma única, al ploure, que no entri l’aigua 
als comerços; 3-el tram final del carrer Hostal és una zona oblidada, no hi ha voreres i molt tràfic, a més de vehicles 
pesants; 4-manca civisme, ja que gran part del barri i de fora d’ell venen a llençar els residus a la nostra zona 
perquè és una zona apartada, concretament dels núm. 71-174; 5-pregunta si ja està projectat un nou POUM. 
 

Elisa Solé, veïna. Comenta la manca de llum (sobretot al costat del IES Maria Rúbies) i els robatoris de coure. 
Proposa ficar càmeres de vigilància en zones concretes. Fa incís amb què hi ha  molts patis (reclamar als propietaris 
la neteja) i edificacions (aprofitar i fer una nova construcció o restaurar-la) abandonats. 
 
Rafa Sopena, Assemblea Bordeta. Comunica que:  1-record al manifest de 2019, relatiu al barri i que està penjat 
a internet sobre la part d’inversió que hi ha per al barri, que es podria corregir fent que l’1% del pressupost 
municipal anés al barri; 2- si està previst obrir el c/ Canal, ja que trauria molt trànsit al c/Palauet;  3- quan es faci 
el projecte Torre Salses, saber com quedarà el bosquet de la Bordeta; 4- voldria saber els criteris que utilitza 
l’Ajuntament pels nomenaments de les places; 5- s’haurien de recuperar els patis oberts; 6-no hi ha habitatge 
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assequible a la Bordeta per als joves; 7-discriminació positiva per al comerç del barri, que tinguin bonificacions; 8-
cal revisar el temps de resposta en urgències a Mossos d’Esquadra i Guàrdia Urbana, perquè tarden molt en 
arribar a la Bordeta; 9-el transport públic hauria de ser gratuït, a més de millorar la freqüència de pas; 10-caldria 
crear una figura dinamitzadora del barri a nivell cultural. 
 

Antoni Frias, veí. Fica en situació el que es viu al carrer Hostal i la por que tenen molts veïns, a causa de la conducta 
d’algunes famílies veïnes. Comenta que l’opció de la sanció, ja que amb diners no podran pagar, sigui fent treballs 
en benefici de la comunitat com per exemple la neteja del barri que prou falta fa.  
 

Laura Perpinyà, Associació Ovejas Negras Solidarias. Explica que és una associació benèfica per a famílies 
desfavorides de Lleida i Comarques, són voluntaris i en 4 anys s’ha ajudat a Lleida a 550 famílies. Creu que haurien 
de rebre una ajuda oficial i el reconeixement de la tasca de les persones voluntàries. També manca capacitat 
d’emmagatzematge per als mobles (seria necessari un local més gran). Fa incís que quan s’entreguen pisos a les 
famílies vulnerables, aquests s’entreguen buits, i com encara no tenen res, dormen amb matalassos a terra. Des 
d’Ovejas Negras Solidaries se’ls ajuda amb els mobles, amb la roba... En resum, està d’acord amb el fet que es 
facilitin pisos a famílies vulnerables, tot tenint un control,  però no en la manera en com es gestionen, és per 
aquest motiu que els recursos de les Administracions s’han d’utilitzar millor. També comenta: 1- hi ha un problema 
d’insalubritat, caldria la neteja del clavegueram i el carrer Reus entre el local de Ovejas Negras i el CAP (que 
l’utilitzen com a zona de passeig de gossos), ja que cada matí han de tirar aigua al clavegueram perquè puja una 
pudor molt forta, a més, l’entrada d’aigua a les clavegueres està totalment taponada per brossa; 2- manca 
aparcaments als c/Palauet i c/Boqué; 3- quina previsió hi ha de cara al nou CAP, perquè sembla que no hi ha 
previst de cap aparcament; 4-s’ha de dignificar aquesta zona i netejar-la de residus, brutícia i defecacions /orins. 
 

Gatzara Teatre.  Comenta que necessiten un espai on poder assajar. 
 

Mourad El boudouhi, “Asociación Watani para la Libertad y la Justicia”.  Explica que urbanisme hauria de fer 
quelcom, ja que no es pot viure en aquestes condicions. A més pregunta  com està el tema de Torre Salses i pel 
que fa a l’Ordenança Fiscal, s’hauria de beneficiar el petit comerç.  
 
En atenció a les observacions que han anat fent les persones participants en la reunió, el regidor Carlos Enjuanes, 
respon que es pren nota de totes les propostes i queixes planejades i s’hauran de tenir prioritats en funció dels 
recursos de la corporació, però concretament respon: 1- a l’Associació Ovejas Negras Solidarias pren  nota de la 
proposta que els ajuts estiguin ben repartits i es derivarà a Serveis Socials. També hi ha unes línies de finançament 
a la regidoria on hi ha una concurrència competitiva en què poden participar; 2- quant a l’habitatge juvenil, estan 
d’acord  que hi ha una mancança d’habitatge per a joves, però des de l’EMAU els envien al carrer Cavallers perquè 
és un habitatge més barat, encara que cal promoure habitatge de mediació i per a joves; 3-quant a la figura de 
dinamitzador de barri, en l’àmbit de Serveis Socials és una bona idea, però justament des del nostre departament 
de Participació ho plantegem a l’inrevés, és a dir, que siguin els propis veïns els que dinamitzin el barri amb la 
nostra col·laboració, amb facilitadors  que puguin  ajudar a engegar projectes des de la base; 3- Quan al POUM 
independentment que agafi la base del 2018, s’haurà de fer un procés participatiu; 4- l’Obrim els patis, no només 
és obrir la porta, sinó també eliminar els murs i fer-ho accessible, per tant, de vegades no és tan senzill, però és 
molt interessant i s’agafa com a proposta. 
 
En resposta a altres qüestions, el regidor de barri 11, Jackson Quiñonez, respon: 1-quan al solar al costat de les 
piscines, aquest té una part de cessió d’equipament municipal i si es  plantem arbres ara després serà molt 
complicat donar-li l’ús d’equipament; 2-quant als patis oberts, estem d’acord que hauria de ser així; 3-el projecte 
d’ampliació de les piscines es podria tornar a engegar; 4-sobre Torre Salses com a govern municipal creiem que 
és positiu aquest espai comercial per atreure comerç a la nostra ciutat i poder ser competitius; 5-sobre el tema 
de les ordenances s’ha fet un treball excel·lent intentant que les ordenances fiscals s’aprovin. Crec que són apostes 
molt valentes que beneficien al barri, al comerç i a la ciutat, en definitiva. S’ha d’incentivar el comerç i reactivar-
lo perquè els barris tinguin més vida.                                                                                                                                      
 
S’inicia un segon torn de paraules: 
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Josep Betriu, representant del Consell de Barri.  Pregunta sobre com  continuaran els  Consells de Barri i el de 
Ciutat. 
 

Xavier Orobitg, Associació Comerciants Bordeta. Vol saber quan es tindrà fet el  projecte de Torre Salses,  si s’ha 
preguntat als comerços i si s’ha fet balanç de pros i contres, també saber quin petit comerç anirà a Torre Salses. 
Finalitza la seva intervenció fent una reflexió explicant que al petit comerç no aportarà res, és més, el carrer Major, 
pot arribar a desaparèixer, ja que les grans marques marxaran del carrer Major i aniran a Torre Salses i el petit 
comerç amb els lloguers tan alts que es paguen marxaran. 
 

Jordina Freixanet, Grup Municipal ERC. Exposa que els  temes polítics s’hauria de tractar amb una mica més de 
rigor i debatre-ho amb tots els partits polítics. 
 

Francesc Beà, veí. Comenta que des de fa temps que tots els partits polítics teniu un llistat de coses per a fer i no 
s’ha contestat, per exemple la famosa cruïlla de l’Av. Flix-c/Palauet o el tema de les males olors de la fàbrica de 
pinsos, ja són temes reiteratius que no s’ha fet res ni s’ha informat de l’estat de les peticions. 
 

Mourad El boudouhi, “Asociación Watani para la Libertad y la Justicia”.  Diu que cada barri té les seves 
particularitats i l’Ajuntament ha d’escoltar i donar resposta a les necessitats del veïnat. Aquests problemes no són 
nous i s’ha de donar resposta a la ciutadania. Per exemple, és molt important el tema de la neteja i no està d’acord 
amb la pròrroga del contracte a l’empresa ILNET, donada la deficiència del servei.  
 

Maite Piñol, veïna. Vol saber el motiu perquè no s’ha aprovat al barri de la Bordeta la bonificació per als locals 
comercials que es va dir a  l’ordenança fiscal.  
 
En resposta a les diferents qüestions, Carlos Enjuanes, respon: 1- amb relació als Consells de Barri,  hi ha 15 barris  
i se’n continuarà fent 1 a l’any, una altra cosa són les reunions amb els Grups Dinamitzadors i també els Consells 
Extraordinaris que es puguin fer. Respecte al Consell de Ciutat, s’activarà el més aviat que es pugui; 2- s’ha de 
saber que es pot fer i que no a curt termini i prioritzar i també dir que les incidències relatives a Urbanisme són 
un 90%, és un coll d’ampolla que acapara diversos temes. Per tant, hem de fer l’exercici de triar les coses que es 
podran fer en una legislatura i traspassar-ho al departament que correspongui, prioritzant les més necessàries pel 
veïnat. 
 
S’inicia un tercer torn de paraula:   
 

Encarna Pérez, “Associació Halis Halis”.  Proposa que els Consells de Barri es realitzin cada 6 mesos, el primer per 
fer  preguntes i dubtes, i el segon per donar resposta al plantejat a l’anterior, deixant temps per poder donar 
resposta i presentar accions que s’hagin realitzat amb el proposat a l’anterior. També mostra la inquietud dels 
veïns del carrer Hostal de la Bordeta entre els números 71 i 134 amb relació a al seguretat vial i salubritat de la 
zona, que ja va traslladar al regidor de barri. 

 
El regidor Carlos Enjuanes respon que un Consell de Barri no ha de ser l’únic  lloc on es contestin les preguntes, 
es pot fer de moltes altres formes i tampoc és l’únic element participatiu i veïnal. Es pot contactar amb el personal 
tècnic de participació en qualsevol moment i comptar amb les reunions periòdiques del grup dinamitzador. 
 
4. Cloenda. 
 
Sense cap altre tema a tractar en el dia d’avui es dona per finalitzada la sessió plenària. 
 
Secretaria Tècnica dels Consells de Barri 
Glòria Vicens i Sogues Sendra 
 
Lleida,  18 d’octubre de 2023 


